

Основан
в августе 1939 года

УЧРЕДИТЕЛЬ

Министерство
обороны
Российской
Федерации

ВОЕННО-ИСТОРИЧЕСКИЙ ЖУРНАЛ

Январь

№ 1 (693)
2018

РЕДАКЦИЯ

Главный редактор
ЧАЧУХ

Игорь Мадинович,
полковник запаса

**Заместитель
главного редактора**
КРЫЛОВ

Семен Владимирович,
полковник запаса, кандидат
исторических наук, доцент

Научные редакторы

П.А. АФАНАСЬЕВ,
полковник в отставке;

А.Л. БОЧАРОВА;

Е.В. ДОБЫЧИНА,
кандидат исторических наук;

В.А. ЕВДОКИМОВ,
подполковник запаса;

Н.Ф. КОВАЛЕВСКИЙ,
полковник запаса,
кандидат философских наук,
старший научный сотрудник;

С.В. МАНКОВ,

полковник запаса;

А.Н. ОВЧИННИКОВ,

подполковник запаса;

А.В. ПЕТРОЧИН;

С.П. СИДОРОВ,

полковник запаса;

О.А. ТВИРОВА;

А.И. ЧЕРЕВАТЕНКО

Ответственный секретарь
М.В. ЗАБРОДИНА

Секретариат

А.А. ЛАНЦОВА

(заместитель ответственного
секретаря);

А.А. ПИМЕНОВ,

полковник в отставке;

Ю.В. СНЕГОВА

Литературная редакция

Н.И. ВАХРОМЕЕВА;

А.М. ПЕТРОВ,

полковник запаса

Художественные

редакторы

Л.П. ДЕМАХИНА;

И.В. НЕДОСТОЕВА

Заведующая редакцией

М.П. МОИСЕЕВА

Перевод

В.С. СИДОРОВ

Компьютерная вёрстка

Е.Н. КУЗНЕЦОВА;

М.А. МАГАКЯН

Адрес для переписки:
119160, Москва, Хорошёвское
шоссе, 38 Д, редакция
«Военно-исторического
журнала».

Тел.: (495) 693-57-45,
8-906-751-06-97.

E-mail: ric_vig_1@mail.ru

Электронная версия

«Военно-исторического
журнала» — на сайте

www.history.milportal.ru,

на сайте Министерства

обороны РФ www.mil.ru и на

сайте Научной электронной
библиотеки www.elibrary.ru

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Н.М. БАРИНОВА — директор Историко-документального департамента Министерства иностранных дел РФ (Москва)

Н.М. VARINOVA — the Director of Historical Documents Department of the Ministry of Foreign Affairs of the Russian Federation (Moscow)

И.И. БАСИК — начальник Научно-исследовательского института (военной истории) Военной академии Генерального штаба ВС РФ, полковник запаса, кандидат исторических наук, старший научный сотрудник (Москва)

I.I. BASIK — the Chief of the Research Institute (of Military History) of the Military Academy of the General Staff of the RF Armed Forces, Colonel (res.), Cand. Sc. (History), Senior Researcher (Moscow)

А.А. БУДКО — директор Военно-медицинского музея МО РФ, полковник медицинской службы запаса, доктор медицинских наук, профессор, заслуженный врач РФ (Санкт-Петербург)

A.A. BUDKO — the Director of the Military Medical Museum of the Russian Defence Ministry, Colonel (med. service, res.), D. Sc. (Medicine), Professor, Honoured Doctor of Russia (St. Petersburg)

И.О. ГАРКУША — директор Российского государственного военно-исторического архива, заслуженный работник культуры РФ (Москва)

I.O. GARKUSHA — the Director of the Russian State Military Historical Archives, Honoured Worker of Culture of the Russian Federation (Moscow)

Е.Ю. ГУСЬКОВА — руководитель Центра по изучению современного балканского кризиса Института славяноведения Российской академии наук, доктор исторических наук (Москва)

Ye.Yu. GUSKOVA — the Director of the Centre for the Studying the Balkans crisis of the Institute of Slavic Studies of the Russian Academy of Sciences, D. Sc. (History) (Moscow)

И.С. ДАНИЛЕНКО — ведущий научный сотрудник Научно-исследовательского центра (научного руководителя фундаментального многолетнего труда «Великая Отечественная война 1941—1945 годов») Военного университета Министерства обороны Российской Федерации, генерал-майор в отставке, доктор философских наук, профессор (Москва)

I.S. DANYLENKO — Leading Researcher of the Research Centre (Scientific Supervisor of the academic multi-volume work "The Great Patriotic War of 1941—1945") of the Military University of the Ministry of Defence of the Russian Federation, Major-General (ret.), D. Sc. (Philosophy), Professor (Moscow)

А.А. ЗДАНОВИЧ — советник Генерального директора Всероссийской государственной телерадиокомпании, генерал-лейтенант запаса, доктор исторических наук (Москва)

A.A. ZDANOVICH — the Adviser to the General Director of the All-Russian State TV and Radio Broadcasting Company, Lieutenant-General (res.), D. Sc. (History) (Moscow)

А.В. КИРИЛИН — референт заместителя министра обороны Российской Федерации, генерал-майор запаса, кандидат исторических наук (Москва)

A.V. KIRILIN — Assistant to the Deputy Minister of Defence of the Russian Federation, Major-General (res.), Cand. Sc. (History) (Moscow)

Г.Ф. КРИВОШЕЕВ — консультант Управления МО РФ по увековечению памяти погибших при защите Отечества, генерал-полковник в отставке, кандидат военных наук (Москва)

G.F. KRIVOSHEEV — the Consultant of the RF Defence Ministry's Administration on perpetuation of the memory of those perished in protecting the Fatherland, Colonel-General (ret.), Cand. Sc. (Military) (Moscow)

В.М. КРЫЛОВ — директор Федерального государственного бюджетного учреждения культуры и искусства «Военно-исторический музей артиллерии, инженерных войск и войск связи», полковник запаса, доктор исторических наук, профессор, действительный член РАРАН, заслуженный работник культуры РФ (Санкт-Петербург)

V.M. KRYLOV — the Director of the Federal State Budgetary Establishment of Culture and Art 'Military Historical Museum of Artillery, Engineer and Signal Communications Troops', Colonel (res.), D. Sc. (Hist.), Professor, Full Member of the Russian Academy of Missile-and-Artillery Sciences (RAMAS), RF Honoured Worker of Culture (St. Petersburg)

В.Н. КУЗЕЛЕНКОВ — заместитель директора Российского государственного военного архива (Москва)

V.N. KUZELENIKOV — the Deputy Director of the Russian State Military Archives (Moscow)

Г.А. КУМАНЁВ — руководитель Центра военной истории России, главный научный сотрудник Института российской истории Российской академии наук, академик РАН, профессор (Москва)

G.A. KUMANYOV — the Director of the Centre of Military History of Russia, Chief Researcher of the Institute of Russian History of the Russian Academy of Sciences, Academician of the RAS, Professor (Moscow)

С.В. МИРОНЕНКО — научный руководитель Государственного архива Российской Федерации, доктор исторических наук (Москва)

S.V. MIRONENKO — Scientific leader of the State Archives of the Russian Federation, D. Sc. (History) (Moscow)

Н.И. НИКИФОРОВ — заместитель начальника Научно-исследовательского института (военной истории) Военной академии Генерального штаба ВС РФ по научной работе, полковник запаса, кандидат исторических наук (Москва)

N.I. NIKIFOROV — the Deputy Chief of the Research Institute (of Military History) of the Military Academy of the RF Armed Forces' General Staff for Research, Colonel (res.), Cand. Sc. (Moscow)

А.К. НИКОНОВ — директор Центрального музея Вооружённых сил, полковник запаса (Москва)

A.K. NIKONOV — the Director of the Central Museum of the Armed Forces, Colonel (res.), (Moscow)

Э.А. ПАДЕРИН — начальник Архивной службы Вооружённых сил Российской Федерации, полковник (Москва)

E.A. PADERIN — Head of the Archival service of the Russian Armed Forces, Colonel (Moscow)

И.А. ПЕРМЯКОВ — начальник Центрального архива МО РФ, полковник запаса, заслуженный работник культуры РФ, кандидат исторических наук (г. Подольск Московской области)

I.A. PERMYAKOV — the Chief of the Central Archives of the Russian Defence Ministry, Colonel (res.), Honoured Worker of Culture of Russia, Cand. Sc. (History) (the city of Podol'sk, Moscow Region)

Ю.А. ПЕТРОВ — директор Института российской истории Российской академии наук, доктор исторических наук (Москва)

Yu.A. PETROV — the Director of the Institute of Russian History of the Russian Academy of Sciences, D. Sc. (History) (Moscow)

М.Р. РЫЖЕНКОВ — директор Российского государственного архива древних актов, кандидат исторических наук (Москва)

M.R. RYZHENKOV — the Director of the Russian State Archives of Ancient Acts, Cand. Sc. (History) (Moscow)

А.Н. САХАРОВ — советник Российской академии наук, член-корреспондент РАН, профессор (Москва)

A.N. SAKHAROV — the Adviser of the Russian Academy of Sciences, Corresponding Member of the RAS, Professor (Moscow)

В.С. ХРИСТОФОРОВ — генерал-лейтенант, доктор юридических наук, член-корреспондент РАН (Москва)

V.S. KHRISTOFOROV — Lieutenant-General, D. Sc. (Law), Corresponding Member of the RAS (Moscow)

А.О. ЧУБАРЬЯН — научный руководитель Института всеобщей истории Российской академии наук, академик РАН, профессор (Москва)

A.O. CHUBARYAN — Scientific leader of the Institute of Global History of the Russian Academy of Sciences, Academician of the RAS, Professor (Moscow)

В.Е. ЧУРОВ — председатель Научного совета Российского военно-исторического общества (Москва)

V.E. CHUROV — Chairman of the Scientific Council of the Russian Military-Historical Society (Moscow)

Решением Президиума Высшей аттестационной комиссии (ВАК) Министерства образования и науки РФ «Военно-исторический журнал» включён в Перечень российских рецензируемых научных журналов, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание учёных степеней доктора и кандидата наук

СОДЕРЖАНИЕ

ВОЕННАЯ ЛЕТОПИСЬ ОТЕЧЕСТВА	
2-я стр. обл.	Рождение новой армии молодого государства. К 100-летию издания Декрета об организации Рабоче-крестьянской Красной армии
ИМЕНА И СУДЬБЫ	
2-я стр. цв. вкл.	Выдающийся советский авиаконструктор. К 125-летию Героя Социалистического Труда, лауреата Ленинской и шести Государственных премий СССР, доктора технических наук М.И. Гуревича
АРМИЯ И ОБЩЕСТВО	
4-я стр. цв. вкл.	Духовное ядро народа. К 75-летию открытия в Госбанке СССР специального счёта Русской православной церкви для сбора пожертвований на нужды обороны страны
ПЕРВАЯ МИРОВАЯ ВОЙНА	
4	А.В. ОЛЕЙНИКОВ — «Россия пожертвовала собой ради союзников...». Боевое значение Русского фронта для победы Антанты в Первой мировой войне
ВОЕННОЕ ИСКУССТВО	
12	Н.Ю. БРИНЮК, Э.Л. КОРШУНОВ, А.А. МИХАЙЛОВ — «Целое богатство военной научной мысли...». Об издании «Известий Императорской Николаевской Военной Академии»
НА РУБЕЖАХ РОССИЙСКОЙ ИМПЕРИИ	
20	Р.С. АВИЛОВ — Владивостокская крепость — форпост Российской империи на Дальнем Востоке (1860—1923 гг.)
ИСТОРИЯ ВОЕННОЙ РАЗВЕДКИ	
28	В.В. ВАСИЛЬЕВ — «Материал представляет чрезвычайный интерес и должен быть полностью использован в нашей работе». Роль советской военной разведки в создании отечественных образцов артиллерийского вооружения
НЕИЗВЕСТНОЕ ИЗ ЖИЗНИ СПЕЦСЛУЖБ	
37	В.Г. МАКАРОВ — Деятельность опергрупп «Смерш» при освобождении стран Европы (на примере Краковской опергруппы)
ВЕЛИКАЯ ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ВОЙНА 1941—1945 гг.	
45	А.Е. АКИМЕНКО — «В знак уважения русского духа...». Сталинградская битва в письмах американских граждан
ГРАЖДАНСКАЯ ВОЙНА	
49	В.Б. ЛОБАНОВ, В.В. МИХАЙЛОВ — Падение Горского правительства в 1919 году
ВОЕННАЯ ЛЕТОПИСЬ ОТЕЧЕСТВА	
53	А.В. ОРЛОВ — Организация Уполномоченного Главного артиллерийского управления генерал-майора С.Н. Ванкова: сделать невозможное
ИЗ ИСТОРИИ ФОРТИФИКАЦИИ	
60	К.С. НОСОВ — Укрепления Киева во второй половине XVII века
ДОКУМЕНТЫ И МАТЕРИАЛЫ	
70	А.А. БУДКО — Персональные фонды Военно-медицинского музея как способ сохранения исторического наследия медицины
ИСТОРИЯ ВОЕННОЙ МЕДИЦИНЫ	
76	Р.В. ЗЕНИН, И.Г. КОРНЮШКО, В.П. КОШЕЛЕВ, А.В. ШПАНКА — «В терапии и хирургии без хорошей администрации мало проку...». Военно-полевая хирургия в кампании 1812 года
ПОЛКОВОДЦЫ И ВОЕНАЧАЛЬНИКИ	
84	В.В. ТИХОНОВ — Генерал Л.М. Доватор глазами доваторцев
ТОЧКИ ЗРЕНИЯ. СУЖДЕНИЯ. ВЕРСИИ	
88	А.Н. НЕСТЕРЕНКО — «Свинья»: клинообразное построение войск или передвижное полевое укрытие? Современные трактовки боевого порядка рыцарской кавалерии Средневековья
КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ	
94	Д.А. НИКОЛАЕВ — Сормовский завод — мастерская и арсенал России
ИЗ ИСТОРИИ ВОЕННОГО ОБМУНДИРОВАНИЯ И СНАРЯЖЕНИЯ	
3-я стр. обл.	Подковы, которые не принесли счастья (<i>Публикация А.С. Ирютина, В.Н. Прямыцына</i>)
ГЕРОИ И ПОДВИГИ	
4-я стр. обл.	Мужественный сын Отечества. К 100-летию дважды Героя Советского Союза А.Ф. Клубова

CONTENTS

MILITARY CHRONICLE OF HOMELAND	
The birth of a new army of the young state. To the 100th anniversary of the Decree on organisation of the Workers and Peasants Red Army	p. 2 of the cover
NAMES AND FORTUNES	
Outstanding Soviet Aircraft Designer. To the 125th anniversary of the birth of Hero of Socialist Labour, Laureate of Lenin and six State Prizes of the USSR, D. Sc. (Tech.) M.I. Gurevich	p. 2 of the col. inset
ARMY AND SOCIETY	
Spiritual core of the people. To the 75th anniversary of the opening in the USSR State Bank of a special account of the Russian Orthodox Church for collecting donations for the needs of the country's defence	p. 4 of the col. inset
WORLD WAR I	
A.V. OLEJNIKOV — "Russia has sacrificed itself for the sake of its allies...". Military significance of the Russian Front for the victory of the Entente in World War I	4
MILITARY ART	
N.Yu. BRINYUK, E.L. KORSHUNOV, A.A. MIKHAILOV — "The whole wealth of military scientific thought ...". Publication of the "Reports of the Imperial Nikolay Military Academy"	12
ON THE RUSSIAN EMPIRE'S FRONTIERS	
R.S. AVILOV — Vladivostok Fortress as the outpost of the Russian Empire in the Far East (1860—1923)	20
HISTORY OF MILITARY INTELLIGENCE	
V.V. VASILYEV — "The material is of extreme interest and should be fully used in our work". The role of Soviet military intelligence in creation of domestic artillery arsenal	28
UNKNOWN OF SPECIAL SERVICES' LIFE	
V.G. MAKAROV — Activities of the "Smersh" operative groups in the liberation of the countries of Europe (on the example of the Krakow Operational Group)	37
GREAT PATRIOTIC WAR 1941—1945	
A.Ye. AKIMENKO — "As a sign of respect for the Russian spirit...". Stalingrad battle in the letters of American citizens	45
CIVIL WAR	
V.B. LOBANOV, V.V. MIKHAYLOV — The fall of the Mountainous Government in 1919	49
MILITARY CHRONICLE OF HOMELAND	
A.V. ORLOV — Organisation of the Authorised Representative of the Main Artillery Administration Major-General S.N. Vankov: to do the impossible	53
FORTIFICATION HISTORY	
K.S. NOSSOV — Kiev fortification in the second half of the 17th century	60
DOCUMENTS AND MATERIALS	
A.A. BUDKO — Personal funds of the Military Medical Museum as a way of preserving the historical heritage of medicine	70
MILITARY MEDICINE HISTORY	
R.V. ZENIN, I.G. KORNUSHKO, V.P. KOSHELEV, A.V. SHPANKA — "Therapy and surgery without good administration is of little use...". Military field surgery in the campaign of 1812	76
MILITARY LEADERS	
V.V. TIKHONOV — General L.M. Dovator through the eyes of the his subordinates	84
VIEWPOINTS. JUDGMENTS. VERSIONS	
A.N. NESTERENKO — "Pig": wedge-shaped formation of troops or mobile field shelter? Modern interpretations of the combat order of the knight's cavalry in the Middle Ages	88
CRITICISM AND BIBLIOGRAPHY	
D.A. NIKOLAEV — Sormovo factory is workshop and arsenal of Russia	94
MILITARY UNIFORMS AND EQUIPMENT HISTORY	
Horseshoes that did not bring happiness (<i>Publication of A.S. Iryutin, V.N. Pryamitsyn</i>)	p. 3 of the cover
HEROES AND FEATS	
Courageous son of the Fatherland. To the 100th birth anniversary of Twice Hero of the Soviet Union A.F. Klubov	p. 4 of the cover